
ACTA CONSELL DE COMÚ DE DATA 22 DE DESEMBRE DE 2016

Avui 22 de desembre de 2016, a les 12:00 te lloc a Casa Comuna de La Massana una
reunió de Consell de Comú:

ASSISTEIXEN:

1 Cònsol Major David Baró Riba
2 Cònsol Menor Raul Ferré Bonet
4 Conseller Menor Sergi Balielles Sagarra
5 Capitana Eva Sansa Jordan
6 Consellera Jael Pozo Lozano
7 Conseller Josep Maria Garrallà Subirana
8 Consellera Natalia Fanny Cusnir Capoccia
9 Conseller Sergi Gueimonde Bujaldon
10 Consellera Francisca Guerrero Lopez
11 Consellera Cristina Romero Ayuso
90 Conseller Albert Esteve Garcia

EXCUSEN LA SEVA ABSÈNCIA:

3 Consellera Major Olga Molné Soldevila

Actua com a secretària general la Sra. Mònica ROGÉ PUJAL.

El cònsol major dóna la benvinguda a tots i continua dient que aquesta Sessió de
Consell s’ha convocat d’acord amb el que disposen els articles 19.b i 21 de l’Ordinació
d’Organització i Funcionament dels Comuns. D’acord amb el que disposen els Articles
23.2 i 23.3. d’aquesta Ordinació no hi ha hagut cap pregunta proposada ni s’ha presentat
cap assumpte a incloure a l’ordre del dia per part dels consellers de Comú dins del
termini establert, per tant es segueix amb l’ordre del dia previst per la sessió d’avui.

ORDRE DEL DIA

1. Aprovació, si escau, de l’Acta de la sessió anterior.

2. Presentació de la Memòria explicativa de la liquidació provisional dels comptes
a 30 de setembre del 2016.

3. Proposta d’aprovació de l’Ordinació del pressupost.

4. Proposta d’aprovació de la 2a modificació del POUP.

5. Proposta d’aprovació del text refós d’una Ordinació.

6. Informació dels acords presos en les Juntes de Govern de dates 9, 16, 23 i 30 de
novembre.



RELACIÓ D’ACORDS

1. Aprovació, si escau, de l’Acta de la sessió anterior.
L’Hble. Sr. David BARÓ demana si hi ha algun aclariment a fer sobre l’Acta de l’últim
Consell de Comú. L’Hble. Sr. Albert ESTEVE demana la paraula per dir que vist que
no va poder assistir a dit Consell de Comú per raons personals, no dubta que l’acta
reflecteix el que es va dir però que s’abstindrà en aquesta votació.
S’aprova l’Acta de la sessió de data 24 de novembre del 2016 amb 10 vots a favor i una
abstenció.

2. Presentació de la Memòria explicativa de la liquidació provisional dels comptes
a 30 de setembre del 2016.

Finances
000133/2016-PROPDEP
Finances
Presentació de la Memòria explicativa de la liquidació provisional dels comptes a 30 de
setembre del 2016.

El cònsol presenta, com a president de la Comissió de Finances, la liquidació
provisional dels comptes a finals del 3r trimestre: Com veieu pel que fa la execució
pressupostària estem preveient, i estem en aquests moments, amb un superàvit de
2.301.748 €. En el marc pressupostari s’ha de fer una projecció a finals de tancament de
l’any, per tant aquest exercici 2016 es preveu que el tancament serà amb un superàvit de
1.696.200€. Això és degut a que s’està comptabilitzant molt bé tots els ingressos, i
superant la previsió feta inicialment. Sobretot, i ja ho vam parlar en l’anterior Consell de
Comú, és degut a un fort augment pel que fa a l’ITP, l’impost de transmissions
patrimonials. No ha de ser la tònica i és, a més a més, una variable que no podem
controlar. Per tant estem en aquest moment amb una execució del 57% de les despeses
i un 74,28% dels ingressos. La previsió pel tancament del 2016 és de tenir uns ingressos
que s’acabaran liquidant en un 94,33%, i unes despeses en un 92,76%.

Pel que fa les despeses, al tancament del tercer trimestre estem a 8.118.300 € que és un
57,13% del previst. Destacant les operacions corrents amb 5,3 milions d’euros, on s’ha
pogut executar un 62,7%; les operacions de capital amb 478.000 €; i destacar també que
s’ha compromès una inversió real al final del 3r trimestre de 1.227.352 €. Evidentment a
hores d’ara, al mes de desembre, aquest compromís d’inversió ja és força més elevat, i
entra en els paràmetres que estaven previstos en el pressupost.

Pel que fa els ingressos un 74,28% del pressupostat, és a dir 10.420.000 €. Sense entrar
molt al detall, destacar que en el 3r trimestre tenim pràcticament 5 milions d’euros, és a
dir 4.923.236 € de tresoreria a les caixes dels bancs. Aquesta és una molt bona notícia.
Evidentment vol dir que el Comú pot fer front a tots els compromisos i disposa, a més a
més a les caixes dels bancs, de tresoreria suficient per tirar endavant altres projectes o
tenir solucions en cas de contingència.

Finalment, pel que fa l’endeutament, d’acord sempre amb el que preveu l’article 43, de
les finances comunals, el deute total acumulat ascendeix, al tancament del 3r trimestre
del 2016 a 13.257.192 €. Això es preveu que a finals d’aquest 2016 estiguem situats a



13 milions i el que suposa al 101,6% del màxim permès que és el 200% que és el que
marca la Llei de Finances Comunals.

Per aquest any l’objectiu que ens va marcar el Tribunal de Comptes era estar per sota
del 105% i estarem en el 101,69 %, així doncs complirem aquest objectiu que ens va
fixar, en el marc pressupostari.

Si fem ara una fotografia pel que fa les preferents, sabeu que l’emissió és va fer per un
import de 19 milions d’euros, a finals d’aquest any haurem recomprat 4.384.500 €, per
tant estem parlant que el saldo viu és de 14.615.500 €. A final de mandat, a final del
2019, es preveu que el saldo sigui 10.231.000 €.

Aquesta és una mica la situació de forma ràpida, teniu tota la memòria explicativa, tot el
detall d’aquesta liquidació provisional de comptes a data del 3r trimestre del 2016, per a
la vostra informació.

Com bé sabeu les liquidacions no s’aproven, són només per al coneixement general de
tots els membres del Comú i també s’envia al Tribunal de Comptes, al qual s’envia per
la seva corresponent informació i fiscalització.

No havent-hi cap intervenció a fer al respecte, es dóna per informada tota la Corporació.

3. Proposta d’aprovació de l’Ordinació del pressupost.
Finances
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Finances
Es proposa aprovar l’Ordinació del pressupost per l’exercici 2017.

El cònsol diu que abans d’entrar al detall, i de presentar les grans línies d’aquest
pressupost vol recordar la metodologia que s’està emprant en els últims anys, i també en
aquest primer any de mandat comunal, amb aquest equip ara present.
La metodologia és evidentment fruit d’un treball conjunt durant tot l’any de les diferents
comissions. D’aquesta forma poder proposar, decidir i analitzar els projectes, i també
tenir en compte els compromisos que hi ha contrets anteriorment. Així com també tots
els projectes que es derivin ja sigui del programa del Pla d’accions i o també d’altres
projectes que es puguin comentar en el si de la Comissió.
També hi ha un treball conjunt per definir les diferents inversions, que és un capítol
important i sobretot es porta des de la Comissió d’obres, amb les diferents obres que
estan previstes de cara a l’any vinent, que és una xifra important, i també és fruit d’un
treball conjunt.
Tota la documentació, propostes i projectes i fitxes d’inversions es comptabilitzen a
través d’aquest programa informàtic. Ens arriba també a la Comissió de Finances on
s’analitza i es poden fer algunes aportacions, i d’aquesta manera arribar a un pressupost
que com bé sabeu es va presentar fa més d’un mes i mig, i que es va tancar la setmana
passada a la Comissió de Finances.
Anem al primer full d’aquesta presentació del pressupost. Estem parlat d’un projecte de
pressupost que es va realitzar, una vegada més, basant-se en la contenció de la despesa
corrent i també amb molta prudència a l’hora de valorar els ingressos, seguint un mica
la línia dels pressupostos dels anys anteriors, traduint-se en un pressupost equilibrat



12.479.290 €. Això vol dir que avui el Comú de La Massana preveu aprovar un
pressupost pel 2017 de 12.479.200 €.
Si ara ens centrem en un resum, pel que fa el pressupost de despeses veiem com a punt
destacat que la inversió per l’any 2017 es preveu que sigui en 1.901.369 €, que és un
28,19% més del que teníem al pressupost d’inversió l’any passat, aquest any 2016.
Destacar 2 apartats importants. D’una banda la recompra de preferents. Una vegada més
hem previst  poder adquirir 1.461.500 € en preferents d’EMAP SAU, com ja s’ha fet 3
vegades. I també al mateix temps fer una amortització de préstecs de 800.005 €, amb la
voluntat de continuar reduint l’endeutament del Comú de La Massana.

Pel que fa les despeses corrents, aquestes estan fixades en aquest pressupost en
8.316.414 €. És, cal saber, un 0,67% menys que l’any 2016. Per tant estem parlant
novament d’una contenció pel que fa la despesa de funcionament. I alhora és un milió
menys de despesa corrent respecte al que teníem a l’exercici 2012, per que ens podem
situar en aquest esforç de contenció de despesa.

Pel que fa els ingressos, els corrents estan previstos en aquest pressupost en 10.217.784
€. És un 3,41 % més que en aquest exercici 2016. Pel que fa l’ingrés de capital està fixat
en 2.261.505 €. Ara analitzarem els capítols un per un, així podem fer uns comentaris al
respecte.
Comencem pel pressupost de despeses i analitzem el primer apartat, que és la despesa
de personal. Veiem com hi ha un increment del 3%, que cal explicar. Com bé sabeu el
mes d’abril de l’any 2016 va haver-hi un increment del 1% de la cotització de la CASS
a l’empresa que s’aplica a tots els treballadors del Comú, i que no estava contemplat al
pressupost 2016. Això te un impacte directe de 42.840 €.
També cal pressupostar el complement d’antiguitat del personal fix que va incrementant
anualment i això suposa una diferència de 20.954 €.
També a la Via Pública s’ha augmentat en 2 places, i a més a més s’ha passat de
pressupostar un eventual a 3 eventuals. Com bé sabeu, ara els últims anys s’ha fet un
esforç de contenció, no s’havien cobert diferents places en el si del Comú. Al mateix
temps s’havia disposat de personal d’ocupació que venia d’aquell programa d’ocupació
temporal per part de Govern, que assumia Govern. Aquest any ja no hem tingut aquest
programa. El que estem fent és pressupostar aquells eventuals que fins ara no es
pressupostaven, però que es cobrien a través de baixes o romanents disponibles a les
diferents partides del pressupost.
També a Medi Ambient es preveu una contractació que també provenia del departament
d’ocupació per part de Govern i per tant també l’hem pressupostat.

En definitiva el que preveiem és que tot i que es veu un augment d’un 3%, al final no es
liquidarà aquest augment ja que el pressupost del personal d’un any per l’altre sempre hi
ha diferents modificacions. No tots els sous s’han de fer efectius ja sigui per baixes, per
baixes de malaltia, per accidents, i per tant doncs preveiem liquidar en la línia d’aquest
any.

Pel que fa el consum de bens corrents i serveis, aquí també veiem un esforç de
contenció amb una reducció del 5%. Aquí podem dir que és l’esforç de contenció i de
gestió dels recursos previstos. Destacant tots els elements que són pel lloguer dels
terrenys. També els subministraments d’enllumenat públic, carburants, locomoció,
reparació i conservació d’edificis, tots els treballs que estan realitzats per altres
empreses (treta de neu, controls d’aigua, recollida selectiva d’escombraries, menjador



casa Pairal, estudis tècnics). Així com també tots els conceptes que engloben la partida
de promoció social i turística, amb 547.458 €. També la reparació i la conservació dels
bens destinats a l’ús públic, així com també despeses de consum corrents com són les
primes, assegurances i transport parroquial.

L’element a destacar son les transferències corrents, que augmenten un 5%, i que té una
explicació, es va treballar en el si de la Comissió d’Educació i també de Cultura. Aquí
estem parlant d’una transferència corrent per un valor de 931.491 €, que és un 5,10%
d’augment. Aquest augment s’atribueix a l’increment en les subvencions previstes per a
les diferents entitats esportives, així com també la gran partida que dotem per poder fer
promoció turística de la parròquia, amb més de 300.000€. Com bé sabeu l’any vinent
tornarem a tenir la Copa del Món de “mountain bike” a l’estiu, aquí a La Massana.
Així com l’aportació a la Llar d’Infants amb 203.000 €, i l’aportació ja tradicional a
l’Esqui Club Pal Arinsal, per un import de 100.000 €.

Si entrem en les inversions, veureu en tot el quadre adjunt que es veu al detall, quins son
els diferents projectes d’inversió. Estem parlant de una partida que es preveu es situï en
1.901.370 €, és com deia abans un 28,19% de més. Aquí destacar que el 42,35%
d’aquest pressupost d’inversions va destinat a l’eixamplament de carreteres secundàries,
com és el cas de l’Aldosa o d’Anyós.
Estem parlant d’inversions per l’any 2017 com és l’eixamplament de la carretera de
Sispony; les millores en la xarxa d’aigües i clavegueram, amb pluvials a diferents
indrets de la parròquia; inversions de reposició de diferents elements com els
comptadors, utillatge, també els dipòsits d’aigua; instal·lació de molts fanals amb xarxa
d’enllumenat; eixamplament i estabilització del talús que hi ha a la carretera d’entrada
de l’Aldosa; hi ha el pla d’embelliment de Pal en la seva última fase, que és un aspecte
important, en tot el casc antic i que estarà acabat l’any 2017; l’organització d’un
projecte que tenim per la Casa Pairal que és la construcció d’una terrassa a l’aire lliure, i
també l’adquisició d’aquest mobiliari per als nostres avis; la renovació constant de
voravies de la parròquia i també l’eixample de la voravia al Mas de Ribafeta; refecció
de les escales del Camí de l’Església, així com també com la refecció de l’escullera del
tram del riu d’Arinsal; finalitzar el cadastre rústic en el Quart de La Massana que
començarà l’any vinent tot l’any; millores a tots els espais infantils així com la previsió
d’un nou parc infantil i també a l’hora reposició de jocs i millores de parcs infantils a la
parròquia de La Massana.

També una partida important pel que fa el mobiliari urbà: papereres jardineres,
contenidors que, com bé sabeu els amaguem, els decorem per que estigui tota la
parròquia ordenada.

També una inversió important en maquinària pel departament de via pública. Com
sempre és un dels nostres objectius, sempre una parròquia ordenada i una via pública
correctament neta. Aquí estem parlant de l’adquisició d’una màquina d’escombrar, de
bufadors, d’abrusadores.

També es continuarà el procediment i el projecte de cobrir les parades de bus amb el
model de fusta.

Partida important pel que fa l’adquisició d’equips informàtics; adquisició d’un vehicle
quad per circulació; millores en el Parc Natural del Comapedrosa pel que fa també la



seva senyalització; millores al Centre d’Interpretació del Comapedrosa, a Arinsal amb
panells informatius, amb un projecte força interessat, molt 2.0; l’abocador comunal;
renovació del skate parc de la parròquia. I per finalitzar diferents equipaments i
mobiliari per la Biblioteca i altres espais de Casa Comuna. Això pel que fa la partida de
les despeses.

Ara podem parlar també una mica de com hem pogut pressupostar els ingressos. Als
ingressos ens estem situant, i això ho hem vist a la liquidació, on cada any arribem a
assolir entre un 110% i 115% de l’ingrés pressupostat. Abans comentàvem l’efecte del
ITP que com bé sabeu no considerem. Per tant, encara que aquest any la previsió és de
recaptar més de 1.300.000 € amb l’ITP, per l’any vinent pressupostem únicament
550.000 €, amb un criteri de prudència. És una variable que no podem controlar. En
base als padrons que tenim corresponents a l’exercici 2016 podem acatar i considerar
quines son les dades que desprenen també de l’abans de liquidació, i d’aquesta forma
preveure uns ingressos molt realistes. Per tant aquí es fa una previsió que ens ve donada
pel que esta previst de liquidar el 2016. S’ha optat novament per una congelació dels
impostos, taxes i preus públics. Pel que fa els ingressos previstos en el capítol 3, que és
el de taxes i altres ingressos, aquí s’han calculat en la seva major part prenent com a
referència els drets reconeguts en l’abans liquidació del pressupost de l’exercici 2016, i
també ajustats en funció de les modificacions que s’hagin pogut fer en les Ordinacions
Tributàries i de Preus Públics.

Pel que fa el capítol 4, en vam parlar a l’últim Consell de Comú, s’ha tingut en compte
les transferències corrents que estan previstes en el projecte pressupost 2016 per part del
Govern d’Andorra, de l’Estat. Hi ha una pròrroga pel que fa el fet que haguem acceptat
de congelar novament les transferències, i per tant queda fixat en la mateixa línia de
l’any anterior.
Considerar que aquest pressupost d’ingressos està fet en base a criteris molt realistes i
molt prudents, perquè volem que sigui un pressupost equilibrat i volem que hi hagi a
final de l’exercici més ingrés que despesa i que hi hagi novament un superàvit, que el
que fa és augmentar encara més la tresoreria i ens permetrà també reduir endeutament.

Aquest és una mica el pressupost que hem treballat de cara 2017.

L’altre punt, per finalitzar, és una mica la previsió d’endeutament que preveiem que
arribi al desembre 2017. En aquests moments la previsió del 2016 és tancar l’any amb
un deute de 13.058.000 €, i la previsió que fem de cara al 2017 és tancar l’exercici amb
una previsió d’endeutament de 11.142.000€. Això vol dir que estaríem en el 84,19% del
previst per la Llei, que és sobre del 200%, i que significa una rebaixa de 1,9 milions
d’euros en aquest exercici pel que fa l’endeutament global.

Si em permeteu podem fer una mica d’històric. Estem veient que a final de 2017
respecte a principis del 2012, estaríem parlant d’una reducció de l’endeutament de 32
milions d’euros en 6 exercicis, comptabilitzant les preferents. En el cas de que
volguéssim per comprar no comptabilitzar-les, tot i que s’han de comptabilitzar,
estaríem parlant d’una rebaixa de l’endeutament de 19 milions d’euros a finals del 2017.

Per tant, el Comú continua, ja com a resum i per conclusió, en la línia de fer un
pressupost molt prudent, molt realista, amb una previsió d’ingressos que es pugui
complir, amb una voluntat de tancar el seu pressupost amb superàvit, on es rebaixa la



despesa de funcionament i es pot traslladar aquest esforç a un major increment de la
inversió a la parròquia, i en continuar rebaixant l’endeutament total acumulat pel que fa
el Comú, i també pel que fa l’estació d’esquí Arinsal-Pal. Aquest és una mica el
pressupost d’inversió.

L’Hble. Sr. ESTEVE intervé dient: Permeteu-me avui esplaiar-me més que de costum
en la meva intervenció, però el pressupost és el que marca la nostra visió política per la
parròquia i mereix que hi portem la nostra dedicació. Ho devem als nostres ciutadans
des de totes les forces polítiques presents en la corporació.

Permeteu-me, alhora, iniciar-la de manera contundent: cóm a massanenc, el pressupost
pel 2017 no és el que jo voldria. I no ho és essencialment per un fet. La corporació que
Vostès lideren té uns ingressos d’uns 12 milions i mig d’euros i unes despeses de
funcionament d’uns 8 milions tres-cents mil. El marge resultant és de 4 milions dos-
cents mil euros. Malgrat aquest resultat que podríem qualificar de satisfactori, només
som capaços de destinar a inversió 1 milió nous-cents mil euros. Ni la meitat. La resta,
el 55% aproximadament, l’hem de destinar a retornar deute, ja sigui capital dels préstecs
del Comú o adquirint les participacions preferents d’EMAP. No s’ho prengui cóm una
crítica personal, jo, en el seu lloc hauria de fer el mateix, només faltaria que La Massana
no pagués els seus deutes, però en diverses ocasions ha presumit del muscle financer de
la nostra parròquia, quan més de la meitat de la seva musculatura, Sr. cònsol, està
destinada a lluir tatuatges en lloc de poder-la destinar a defensar o lluitar per noves fites
pels nostres habitants ja sigui invertint o destinant-la a projectes dinamitzadors.
Prenguis aquesta reprovació cóm el que realment és, fa aproximadament un any vam
tenir discussions molt similars. No critico les seves actuacions, fruit d’un passat que
Vostès van heretar, sinó el fet de dissimular-les, de no dir clarament que la situació era
extremadament difícil i encara ho és, tremendament condicionada per unes
circumstàncies que hipotequen la seva capacitat de decisió i d’emprendre nous projectes
o noves accions, tant pel Comú cóm per les societats que en depenen directament.

Permeteu-me ara matisar aquestes declaracions inicials que, cóm he ben dit corresponen
sobretot a la meva condició de massanenc. Cóm a polític, i ja ho he aclarit, sóc
plenament conscient que les decisions preses en el passat condicionen la nostra
capacitat de reacció en el dia d’avui o en el futur, fins i tot en vaig fer un dels eixos
vertebradors de la campanya de DA a les passades eleccions i, per tant, he de ser
conseqüent. Atès que el marge de decisió està condicionat pels compromisos adquirits
als que cal fer front sí o sí, i amb la sinceritat que vull, avui i sempre, que defineixi la
contribució de DA al Comú massanenc, li he de fer, i ho faig de bon grat, els matisos o
concessions següents: d’una banda, el pressupost que haguéssim pogut presentar en cas
de governar a La Massana, de ben segur no seria el mateix, però han aplicat els principis
de prudència, de contenció de les despeses corrents i de sostenibilitat a llarg termini que
pregonem en el nostre programa i apliquem en els Comuns que han fet confiança a la
nostra formació.
És cert que hi ha alguna partida que considero sobredimensionada i que mereix una
reflexió conjunta. En particular la despesa en comunicació o publicitat i que em
perdonin els membres de la premsa aquí presents. Entenc que un Comú ha de publicitar
els seus actes però sembla, o pot semblar, una despesa més destinada a publicitar el
“mira que bé ho faig o mira quantes coses faig”, en quin cas ho hauria de finançar
Ciutadans Compromesos i els seus afiliats o simpatitzants i no les arques públiques. No
he fet una auditoria interna de quants diners públics s’hi destinen doncs queden inclosos



conjuntament en altres partides, però per les factures que s’aproven en comissió,
l’import que es destina a publicitar el Comú és substancial i mereix que, per
responsabilitat i ètica envers els nostres ciutadans, hi prestem atenció. Es tracta, cóm
deia anteriorment, de discriminar el que és comunicació als ciutadans o promoció per
atraure visitants del que podria ser considerat com a propaganda de la majoria comunal.
Fem una reflexió sobre aquest punt i estudiem si els diners que hi destinem són realment
necessaris o hi podem trobar un us més eficient en benefici de tots.

També trobo a faltar un punt en el que directament coincidien ambdós programes
electorals, que m’han recordat ciutadans de La Massana i, per tant, suposo que a vostès
també. Es tracta d’un camp de futbol, demanda històrica dels massanencs. Em consta
que caldria fer-ho conjuntament amb la Federació. Li demano doncs, i ja li asseguro la
meva complicitat per tirar endavant aquest projecte, promesa electoral d’ambdós forces
polítiques, que prengui la iniciativa de manera a que sigui una realitat abans de finalitzar
el present mandat.

Però en regla general, com deia, és un pressupost adaptat a les possibilitats del Comú i
sent curosos i prudents en la previsió d’ingressos. D’altra banda i aquest fet per a mi és
important, cóm a membre de la minoria, se m’ha mantingut informat, se m’ha escoltat i
se m’ha tingut en compte en les meves aportacions i cito, a tall d’exemple, les meves
constatacions sobre l’obsolescència del parc mòbil i l’estat deteriorat d’alguns edificis i
espais públics. El parc mòbil s’ha anat renovant ja durant aquest exercici sense està
pressupostat i sense generar nou endeutament, finançat amb tresoreria de manera a no
augmentar l’endeutament o la càrrega financera de la corporació. En el pressupost 2017
hi ha partides considerables destinades a renovacions d’aquest parc mòbil així com a
manteniment i millora dels edificis propietat del Comú.

Per tant, i basant-me en que faig bandera de fer una oposició responsable i constructiva,
tot i reconeixent que el mèrit és compartit, doncs per treballar plegats en benefici de La
Massana, cal la voluntat d’ambdues parts, la majoria pot comptar amb el suport d’aquest
Conseller pel pressupost per l’any 2017. Confio, que aquest vot de confiança, que no ha
de servir de precedent, afavoreixi que les bones relacions entre majoria i minoria
continuïn en el futur, ambdós hem dit en diverses ocasions que treballem conjuntament
per La Massana, i crec que ambdós ho diem sincerament. Seguim fent-ho en benefici
dels massanencs.

Malgrat les crítiques inicials, que crec sinceres, però dono suport al pressupost pel 2017.

El cònsol agraeix la intervenció de l’Hble. Sr. Albert Esteve i continua dient que
evidentment una cosa és quan hi ha una presentació i les xifres estan ja per a tots
disponibles i una altra és anar apuntant mentre va intervenint.

Ha parlat de que si aquest és un pressupost que efectivament és d’uns 12.400.000€ i ha
fet referència al múscul. Aquí hi ha compromisos contrets amb anterioritat. Un d’ells és
des de l’any 1982, i per tant l’any vinent ja podrem celebrar el 35è aniversari de la
creació de l’estació de Pal. L’altre és 10 anys, més tard quan el Comú de La Massana va
decidir adquirir l’estació d’Arinsal amb un privat. Tenim aquesta gran sort de tenir aquí
a la parròquia un motor econòmic molt important que genera més de 95 milions d’euros
a l’economia del País, on s’ha invertit moltíssim aquests últims anys, on podem celebrar
que per tercera temporada consecutiva els seus comptes tanquin amb beneficis, i per



tant tot s’aguanti bé. És curiós que estem parlant d’un pressupost per l’any vinent de
12,5 milions d’euros, però la mateixa estació gestiona un pressupost de pràcticament 16
o 17 milions d’euros. És a dir que el Comú disposa de un motor econòmic que és molt
més gran que el propi Comú. Tot i això es tanquen els números amb benefici, podem
tancar i liquidar pressupostos amb més ingrés que despesa, on podem continuar
rebaixant endeutament, on tenim 5 milions d’euros de tresoreria en els bancs, que també
és una molt bona notícia, i on destinem, com vostè diu, 1,9 milions d’euros en inversió.
Per què? Perquè hi ha aquests compromisos, des de l’any 1982 es va fer una aposta molt
important. Estem veient també com aquest pressupost, sense augmentar taxes, ni
impostos i congelant, cada vegada anem recaptant més ingrés. Per què? Perquè hi ha a
la parròquia molta més activitat. I per què hi ha a la parròquia molta més activitat?
Perquè justament tenim aquest motor econòmic obert 10 mesos a l’any, que fa que hi
hagin més empreses que s’instal·lin a la parròquia, que hi hagin més ciutadans que
vinguin a viure a la parròquia i ho estem veient cada mes, un augment del nombre de
ciutadans. Per tant paguen més ciutadans el Foc i Lloc, paguen més volum d’impostos i
hem optat per aquesta congelació. Per què? Perquè entenem que no s’ha d’augmentar la
pressió fiscal des d’un Comú. Al contrari preferim facilitar i congelar els impostos per
tal d’afavorir que hi hagi a la parròquia molta més vida, molta més presència a nivell de
l’economia.

Valoro, i valorem tots els aquí presents, els membres de la  Comissió de Finances i
també de totes les comissions, que valori que aquest pressupost està fet amb molta
prudència, que garanteix una sostenibilitat. Penso que aquest és el nostre deure com a
responsables i com a gestors del comú aquests pròxims 4 anys. Podem assegurar que
aquesta serà la línia que es continuarà fent, com també s’ha fet. També valoro que parli
d’altres projectes que s’han pogut tirar endavant amb aquest treball conjunt que hem fet.

L’any passat, pràcticament d’aquí a 4 dies, a la presa de jurament el 28 de desembre, ara
tot just farà 1 any que s’haurà fet el jurament d’aquest nou equip comunal, li vam donar
aquesta mà estesa, li vam oferir, vostè l’ha agafat. Ho valorem molt positivament.
Nosaltres hem volgut ser molt transparents donar la informació, compartir-la, avisar-lo
de tots els projectes que volem tirar endavant. Uns, és veritat, venen del nostre
programa polític, dels nostre programa electoral, que no és un programa polític sinó que
és un pla d’accions de la parròquia de La Massana. Alguns que compartim, com pot ser
el cas d’un camp de futbol. Nosaltres volem treballar en esta línia per a que en aquest
mandat hi sigui, cal buscar un terreny. També em consta que en aquests moments
s’estan ja fent reunions on el Comú hi és present, també amb la Federació i que això
podrà ser una realitat, d’una manera o d’una altra col·laborant, en aquest pròxim
mandat. Tindrem temps de parlar-ne properament. Penso que pot haver-hi bones
notícies en aquest sentit.

També ha fet referència després a un punt negatiu sobre aquesta partida de despesa de
comunicació. Com bé sabeu cada any anem rebaixant, aquest any també es rebaixa en
10.000 € . De fet pràcticament és tota la informació ciutadana. Nosaltres aquí la
comunicació l’entenem com a una eina per atansar el Comú al ciutadà, amb una eina
informàtica, per gestionar incidències, amb un butlletí que es fa 2 cops l’any. Al final és
la feina que fan els diferents departaments, les activitats, amb tots els díptics i tríptics,
quan hi ha els nous serveis que es posen en marxa. Aquí no hi ha en si res de polític. Si
que potser l’única cosa que pugui estar d’acord amb vostè és que en el butlletí, com que
hi ha actes, hi ha el mercat de Nadal, hi ha força activitats a la parròquia, si que de tant



en quan surt alguna foto, i se’m pot veure en alguna foto. Crec que n’hi ha dos o tres
només. N’hi ha moltes més amb els ciutadans i d’això es tracta: que hi hagin els
ciutadans presents a la parròquia, que vinguin a les activitats, que es donin a conèixer.
De res serviria que poséssim en marxa nous serveis o féssim noves inversions i que al
final això no es donés a conèixer. I per tant els nostres 10.500 ciutadans no podrien
gaudir de la nova tarifa de dia que hi ha a l’esplai, o de les activitats que hi ha al Mercat
de Nadal, o quan des del departament de socials es posen en marxa uns nous serveis per
la gent gran. És important fer arribar aquesta informació. Molt sovint la comunicació és
una cosa que els ciutadans ens diuen: “no ens arriba encara tot el que es pot fer al
Comú”! Per això cal assignar molts esforços a través de la pàgina web, dels díptics i
dels canals que hi ha. També avui en dia més amb els canals moderns. Insisteixo també
què és important que amb aquesta nova aplicació informàtica puguin ells mateixos
detectar incidències, i es puguin corregir en benefici de tots.

Valorem molt positivament que voti a favor d’aquest pressupost. Jo sincerament
pensava que s’abstindria. No és evident que un membre de la minoria faci confiança i
voti amb aquest treball conjunt fet, que hem volgut tots plegats. Pensava que
s’abstindria. També estava segur que no votaria en contra, per tant ho valorem
positivament.

Aquesta és la línia que volem seguir, la metodologia que volem continuar, la del treball
conjunt, tenim idees tots plegats, segurament. Ens toca a nosaltres liderar-les, però
sempre nosaltres hem volgut comptar amb la participació i la implicació del membre de
la minoria. Penso que aquesta és la manera de fer política.

Ara si em permet puc utilitzar també el nom de l’agrupació política. Aquest és una mica
el nostre tarannà, de Ciutadans Compromesos. Com bé deia el seu eslògan, la idea és
seguir endavant i per tant pretenem que entre tot puguem seguir endavant també de cara
al 2017, 2018 i 2019, per la parròquia de La Massana.

Es sotmet el pressupost a votació i s’aprova per unanimitat.

4. Proposta d’aprovació de la 2a modificació del POUP.
Serveis Públics
002267/2016-SOL·LICITUD
EMCO,SL
URBANISME I LÍMITS PARROQUIALS
Es proposa l'aprovació provisional de la 2a modificació del POUP, aprovat el 25 de
febrer del 2016, relativa a la divisió de la unitat d'actuació de sòl urbanitzable E-057,
resultant dues unitats, E-057A i E-057B amb superfícies aproximades de 8.898,21 m2 i
30.854 m2.

El cònsol explica que això es va tractar a la Comissió d’Urbanisme. És un tràmit. Estem
parlant d’una segona modificació del Pla d’Urbanisme de la parròquia de La Massana,
és quan un privat sol·licita poder separar una unitat d’actuació en dos.
Aquí avui el que proposem és fer l’aprovació provisional, s’ha de fer una exposició
pública durant un temps, podent haver-hi al·legacions. Després s’enviaria a la Comissió
Tècnica d’Urbanisme i al final de tot el procés és quan hi hauria l’aprovació definitiva.
Per tant entenem que és un tràmit des de la Comissió d’Urbanisme.



Es sotmet la proposta a votació i s’aprova per unanimitat.

5. Proposta d’aprovació del text refós d’una Ordinació.
Recursos Humans
000589/2016-CONTRACTACIÓ
Recursos Humans
Es proposa aprovar l’Ordinació de modificació i refosa de l’Ordinació de la funció
pública del Comú de La Massana.

El cònsol diu que ja es va parlar en comissió, ha estat una tasca més administrativa,
sobretot des del departament de Recursos Humans.
Al llarg dels anys hi havia una Ordinació de la Funció Pública que s’ha anat modificant.
Per tant aquí el que calia era fer un text refós, un únic document al dia. S’han pogut
introduir diferents aspectes que tot seguit us comentaré.

Primer de tot s’ha volgut actualitzar l’apartat dels permisos, que com bé sabeu són
retribuïts o no retribuïts, i també el permís per a atendre a un fill fins els 9 mesos.
Aquests permisos són els mateixos per a tots els Comuns Andorra, fruit d’un treball
conjunt que es va fer.

S’ha també volgut adaptar aquesta Ordinació a l’exposició primera de la Llei
Qualificada de creació i la regulació del Pla de Pensions de la Funció Pública. Ara
especifica que totes les contractacions fixes, noves de l’Administració Pública han de
ser agents d’administració i no funcionaris, de dos tipus: tant de caràcter indefinit,
menys els inspectors i els interventor comunals que seguiran sent funcionaris.

També s’ha volgut actualitzar la situació del GADA al Comú. Com bé sabeu, des de
l’any 2008 el GADA al Comú de La Massana està congelat. És un concepte retributiu
que vam decidir congelar fruit d’aquell esforç per poder aplicar l’esforç de contenció. El
GADA als comuns està reglamentat en 3 articles que formen part d’aquesta Ordinació i
el Comú de La Massana, a l’espera d’aquest treball que es pugui fer a nivell de la Llei
de Funció Pública que s’està treballant des de Govern amb la nova ministra que està
jurant. La idea és de poder reprendre aquest tema i mentre aquests articles s’han tret de
la Ordinació per que no sigui d’aplicació el GADA al Comú de La Massana.

Finalment, també s’ha volgut adaptar l’Ordinació al Conveni entre Andorra i el Regne
d’Espanya, la República de França i també la República de Portugal, relatiu a l’entrada,
circulació i el sojorn de persones, on s’especifica que estan en les mateixes condicions
les persones d’aquestes nacionalitats que poden treballar en el si de l’administració que
les persones andorranes a l’hora d’accedir a la plaça fixa. I aquest és un dels altres
canvis que hem fet a aquesta Ordinació de la Funció Pública que avui hem volgut
fondre en un únic text i sotmetre avui a votació en aquest Consell de Comú.

L’Hble. Sr. ESTEVE intervé dient que creu que quan refonem textos legals, ordinacions
o reglaments facilitem la vida als administrats i que és una costum que s’hauria de fer
més sovint.

El cònsol diu que sí, que de fet quan es busca al BOPA sempre es troben documents
diferents. En aquest cas és una refosa, és molt més senzill, tot i que seguim a l’espera



del treball que es pugui fer a nivell de Funció Pública, i segurament que l’any vinent o
l’any següent caldrà refer un nou text amb aquesta feina que s’està fent des de Govern i
amb aquesta nova ministra que ja deu haver jurat en aquests moments.

Es sotmet la proposta i s’aprova l’Ordinació refosa per unanimitat.

6. Informació dels acords presos en les Juntes de Govern de dates 9, 16, 23 i 30 de
novembre.

El cònsol explica que són les actes que estan també disponibles a l’aplicació “One
Drive” del Comú i que per tant tothom ha pogut consultar i llegir. Són les decisions que
s’han pres per Juntes de Govern.

No havent-hi cap demanda d’informació, es dóna la Corporació per informada d’aquests
acords presos.

El cònsol no vol donar per finalitzada la sessió de Consell de Comú ordinària sense
abans desitjar un Bon Nadal a tothom, molts encerts per aquest any 2017, tant a l’equip
comunal, com als mitjans de comunicació.
També avui al molt il·lustre conseller general de la parròquia de La Massana, avui
present. Com bé sabeu aquest actes de Consell de Comú són públics, ahir ho comentava
a les xarxes socials. Agrair moltíssim que el conseller general de la parròquia de La
Massana, Carles Naudi estigui present, amb nosaltres. I també a tots als ciutadans.
Desitjar també Bones Festes en nom de la Corporació a les entitats i associacions amb
qui hem pogut treballar conjuntament.

Justament heu vist que aquests dies de festes es respira una pau al carrer. També podria
dir una pau política, aquí al Comú de La Massana. Al Sr. Albert Esteve, abans hi feia
referència, sense grans polèmiques, amb un treball conjunt. Aquesta és la idea que
volem continuar com abans fèiem referència, una bona sintonia que hi ha dins l’equip
polític, majoria amb la minoria.

També amb als diferents responsables de Casa Comuna, amb els nostres col·laboradors.
Portem 1 any de mandat junts, o cinquè any també per alguns o novè per altres. I per
tant molt treball intens, amb una bona harmonia, que ens permet treballar amb agilitat,
ser resolutius. I això és el que ens demanen els ciutadans. Si que podem confrontar, com
abans fèiem referència, idees per tenir una parròquia cada cop millor, però que no ens
encallem amb debats que no condueixen enlloc, sinó que podem solucionar els
problemes del dia a dia i que pugui ser d’una forma ràpida. S’agraeix moltíssim. I així
ens ho fan arribar. Cada cop tenim certament més mecanismes de comunicació amb els
ciutadans, que ens fan arribar les seves propostes, que cada vegada són més utilitzats.

Des d’aquí fer un agraïment a tots els massanencs implicats en aquesta parròquia, que
volem que encara sigui més activa, més dinàmica. A tots vosaltres, també a la senyora
secretària general, que traspassarà aquest missatge a tot l’equip del Comú de La
Massana, als col·laboradors, desitjar-vos molt Bones Festes, que l’any 2017 sigui
encara molt millor, que la parròquia sigui més dinàmica, més viva i que nosaltres en



qualsevol cas, i puc parlar en nom de tots, treballarem de valent per que la parròquia
segueixi endavant.

No havent-hi més assumptes a tractar, a les 12:48 s’acaba la reunió.

Vist-i-plau P.O. del Comú
El cònsol major, La secretària general


